

លោកកើតនៅថ្ងៃទី១៣ ខែមេសា ឆ្នាំ១៩៨១នៅ ភូមិប៉ុកប៉ែន ឃុំមានជ័យ ស្រុកស្រីសន្ធរ ខេត្តកំពង់ចាម។ លោកបានបញ្ចប់ការសិក្សា ថ្នាក់ទុតិយភូមិនៅឆ្នាំ២០០២។ ប្រឈមលោកខ្មាត់ខ្លីរឿង «អាម៉ៅផ្លែត្នូត» ជាស្នាដៃ ដំបូងរបស់លោក។

ថ្ងៃត្រង់ក្តៅហែងបណ្តើរកូនបែកផ្សែងព្រិចៗ បរិយាកាសស្ងាត់អោយ ឈឹង ឮតែសំលេងសត្វឃ្មុំ អែអូត តារវើនិងសត្វបក្សាបក្សីផ្សេងៗជា ច្រើនទៀតយំឮលឿយៗ លាយជាមួយសំលេងកង្កែបកូនត្រាតយំឮខ្សាវៗ ហាក់ដូចជាគ្មានកំលាំងកំហែងអ្វីសោះ។ មើលទៅដូចជាមិនពេញចិត្ត ចំពោះព្រះអាទិត្យ ដែលធ្លៀតឱកាសពេលខ្លួនបានមកគ្រប់គ្រងផែនដី បញ្ចេញអំនាចដ៏ក្តៅតក់មកលើផ្ទៃផែនដីអោយខ្ពស់ខ្ពាច។ ម្យ៉ាងទៀត ប្រហែលជាអស់ចិត្តចំពោះពពក ដែលនៅសំរំស្ងៀមក្បែរជើងមេឃធ្វើ ព្រងើយ មិនហ៊ានចេញមុខមកសំរាលនូវសេចក្តីទុក្ខរបស់ខ្លួន ហើយសុខ ចិត្តឈរញញឹមបញ្ជើចបញ្ជើដើម្បីបញ្ជាតអនកូរជនដោយមានគំនិតថា អនកូរជនកំពុងតែយល់និងជឿជាក់លើខ្លួនថា ខ្លួនជាមេដឹកនាំដែលតែង តែជួយលើកទឹកចិត្តដល់ពួកគេ គ្រប់ពេលវេលា។ ហើយរឿងមួយទៀត នោះ ប្រហែលជាអស់ចិត្តចំពោះព្រះពិរុណពន់ពេកដោយដឹងថាខ្លួនអាច សង្គ្រោះសត្វលោកបាន តែបែរជាខំលាក់កំបាំងយកត្រូវខ្លួន មិនដែល យកចិត្តទុកដាក់គិតគូរពីសុខទុក្ខរបស់សភាវូបនីយកម្ម ដែលកំពុងតែក្តៅ ក្រហាយ។ យូរៗគេឃើញទឹកភ្លៀងធ្លាក់មកមួយប្រាវ ផ្កុលលាន់មួយ ក្នុង ជាការបញ្ជាក់ថាព្រះពិរុណសែនអាណិតអាសូរចំពោះជីវិតតូចតាច រហូតដល់ស្រក់ទឹកភ្នែក ហើយបេះដូងលោតខុសចង្វាក់លាន់ឮរំពងមេឃ នេះជាការយល់ឃើញនៃសភាវូបនីយកម្ម។ ប៉ុន្តែអ្នកមួយភាគទៀតយល់ ថាវាជាសំលេងដល់កែវស្រា ហើយទទួលទានមិនអស់ ទើបជះមកលើ ផែនដី ប្រយោជន៍កុំអោយពុកកូនកែវតែប៉ុណ្ណោះ។ ភាពងកាយៗ ទៅ ធ្វើអោយអ្នកខ្លះយល់ថា ព្រះពិរុណប្រហែលជាស្ថិតនៅក្រោម អំនាចនៃព្រះអាទិត្យផងក៏មិនដឹង ចំនែកអ្នកខ្លះទៀតហ៊ាននិយាយដល់ថា ព្រះពិរុណប្រហែលជាលាក់ក្បាលអោយព្រះអាទិត្យទៀតផង ទើបពេល

នេះមិនត្រឹមតែភ្លេចកាតព្វកិច្ចទេ ថែមទាំងក្បត់កាតព្វកិច្ចទៀត។ ដូច្នេះអ្វីដែលពួកគេត្រូវតែបន្ត  
នោះគឺ តើបានដឹងណាទុកកប់សពរបស់ខ្លួន។ បរិយាកាសពណ៌ស្រអាប់លាយឡំជាមួយជំនោរដែល  
យូរក៏បក់មកម្តង តែគ្មានភាពត្រជាក់ធ្វើអោយអ្វីៗទាំងអស់នៅស្ងៀមមិនកំរើក។ ទោះបីធ្លៀត  
រង្កើតចក់ដោយ តែមើលទៅដូចជាគ្រាន់តែជាការសំរួល ដើម្បីបន្ថយការស្តីកស្រពន់ប៉ុណ្ណោះ។  
ស្ថានភាពគ្មានមនុស្សដើរ គ្មានចតុប្បាទបោល ឬគ្មានបក្សីហើរ បានបំផុសចេញជាទិដ្ឋភាពមួយ  
ដែលគួរអោយសង្វេគ។ ក្រោយពេលអ្នកផងទាំងពួងទៅផ្ទះអស់នៅសល់តែឧបករណ៍កសិកម្ម  
ខ្លះៗ ដែលគេទុកបំរុងធ្វើស្រែពេលភ្លៀងធ្លាក់។

អាម៉ៅបោលងក់ៗកាត់វាលស្រែខៀវខ្ចីផ្នែកបាតអូរ វាបានឃើញស្រូវកំពុងប្រជែងគ្នាលូតលាស់  
យ៉ាងសប្បាយរីករាយវាក៏គិតក្នុងចិត្តថា ÷

-ឱស្រូវដីខៀវខ្ចីអើយ មើលទៅអ្នកដូចជារីករាយណាស់ តើអ្នកធ្លាប់ក្រលេកមើលជុំវិញខ្លួនដែរឬទេ  
ថាមានអ្វីកើតឡើងខ្លះ? ឬក៏អ្នកមិនអាចស្មានតិចៗអោយដឹងថា តើពេលខាងមុខមានអ្វីកើតឡើង  
ចំពោះអ្នក? បើសិនជាគ្មាន ប្រហែលជាមកពីពេលនេះមនុស្សកំពុងតែថែបំប៉នអ្នកហើយមើលទៅ។  
អាម៉ៅងើបមុខមើលមេឃដោយនៅនឹងមាត់របស់វាមានពាំអណ្តើកផង មួយសន្ទុះក្រោយមកវាដាក់  
មុខចុះវិញដោយបិទភ្នែក ដកដង្ហើមធំហើយបន្តគំនិតថា ÷

-ណ្ហើយ! ចាត់ទុកថាសុភាសិតហុចរបស់ស្រណោះដៃគេថាខុសទៅចុះ។

គិតហើយវាបន្តដំនើរទៅមុខទៀត រហូតផុតស្រូវខ្ចីហើយឡើងដល់ផ្នែកមាត់បឹង វាបានឃើញស្រូវ  
ជាច្រើនលើសលប់មានពណ៌ក្រហមខ្លោចឈរឆ្អឹងៗប្រកបដោយរាងកាយស្វិតស្រពោន វាត្រលៀស  
ភ្នែកមើលជុំវិញខ្លួនដោយការយឺតៗ ទើបមានគំនិតថា ÷

-ហី! ហេតុតែគ្នាមិនអាចផ្តល់ផលបានច្រើនទើបត្រូវគេបោះបង់ចោលអោយនៅឯកាហាក់ដូចជា  
គ្មានមេគ្មានកើយ ទុកឱកាសអោយស្មៅសក់សេះ កណ្តុរនិងសត្វចង្រៃផ្សេងៗលួចប្លន់តាមអំពើចិត្ត  
ឱលោកបងស្រូវអើយ ពេលនេះខ្ញុំមិនដឹងធ្វើដូចម្តេចដែរ ព្រោះកាលពីត្រាមុនគេយកដីមកដាក់  
អ្នកក៏ដឹងដែរថានឹងធ្វើអោយព្រះធរណីមានគ្រោះថ្នាក់ ពេលនោះអ្នកមិនត្រឹមតែសប្បាយចិត្តក្នុងការ  
ទទួលប៉ុណ្ណោះទេ ប្រហែលជាអ្នកភ្លេចគិតថាព្រះធរណីជាអ្នកបំបៅអ្នកទៀតផង។ ពេលនេះអ្នក  
ស្រែក គឺស្រែកដាក់ត្រចៀកព្រះធរណី ខ្ញុំលឺមុខអាណិតអ្នកណាស់ព្រោះពេលនេះ ព្រះធរណីមាន  
ជំងឺទៅហើយ។

បន្ទាប់ពីនេះ វាឡើងដល់ទីទួលដែលគ្មានស្រូវ ហើយវាមានអារម្មណ៍ថា ព្រះវាយោហាក់ដូចជា  
បញ្ជាញសកម្មភាពម្តងៗ ប្រយោជន៍បន្ថយភាពតានតឹង។ ត្បិតតែយ៉ាងនេះបានធ្វើអោយអាម៉ៅ

ពេញចិត្តរហូតដល់មានចិត្តកោតសសើរ តែការសសើរនេះមិនយូរប៉ុន្មាន ទឹកមុខបញ្ជាក់ពីសេចក្តី  
អស់សង្ឃឹមក៏កើតឡើងសាជាថ្មី វាក៏បន្តដំនើរបណ្តើរបង្កំនិយមបណ្តើរ៖

-សូម្បីតែព្រះវាយោក៏គ្មានពាក្យថាឯករាជ្យដែរ។ ហេតុអ្វីបានជាម្នាក់ៗចូលចិត្តពាក់ស្បែកមុខ  
កិត្តិយសចំពោះកែវភ្នែកអនកូរជនម៉្លេះ!

កំពុងតែលង់ស្តង់ក្នុងអារម្មណ៍ស្រាប់តែក្រហែងបានត្របាក់ជើងអាម៉ៅអោយជាប់ដួល។ វាងើបឡើង  
ហើយត្រូវក្បាលថែមទាំងអ្វីក្នុងចិត្តថា៖

-ទីបំផុត ការពិតនៅតែជាការពិត ហើយការមិនពិតនៅតែមិនពិត។ ពេលនេះអ្នកសើចដាក់ខ្ញុំហើយ  
អ្នកនៅឆ្កៀតខាំជើងចំអកអោយខ្ញុំទៀត ឥឡូវខ្ញុំមិនតបនឹងអ្នកទេ ចាំបន្តិចទៀតអ្នកនឹងយល់ដោយ  
បែកបញ្ជា នង្គ័ល រសាស់នៅជិតអ្នកនេះ អ្នកសប្បាយចិត្តទៅ។ តែខ្ញុំសង្ឃឹមថាអ្នកហាមាត់ពេល  
នេះមិនមែនដោយសារស្រែកទឹក ឬជាប់ផ្តាមនោះទេ។

កំពុងតែលង់លក់នៅក្នុងអារម្មណ៍ដែលជោគជាំដោយសេចក្តីសង្វេគ ស្រាប់តែលូសំលេងរំពង  
មជ្ឈដ្ឋានចេញពីចុងពោធិ៍ធំមួយ។ អាម៉ៅមានកំលាំងព្រិស វាមានគំនិតថាសាច់ញាតិរបស់វា កំពុង  
តែកញ្ជ្រោលហោកញ្ជ្រៀវស្មាតមន៍ចំពោះខ្លួនដោយសេចក្តីកក់ក្តៅ វាក៏ពាំអណ្តើកដែលវាខាំពាំពីមុន  
មក មិនខ្លាចច្រូនរត់សំដៅដើមពោធិ៍នោះ។ ពេលទៅដល់ វាភ្ញាក់ព្រើតហើយគិតក្នុងចិត្តទៀតថា៖

-អូ! មានសត្វស្រាំង សត្វឱម៉ាល់ ឆ្កែញាំង ស្រមោចលិង ជីងចក់ តុកកែ ឃុំនិងបក្សាបក្សីច្រើន  
រាប់មិនអស់ ពួកអ្នកសុទ្ធតែជាពូជខុសៗគ្នា ប៉ុន្តែនៅតែមានចិត្តច្រៀងលេងកំសាន្តទៀត គួរអោយ  
សសើរមែនទែន។ តែពួកអ្នកគ្មានសំណាងបានរស់នៅក្បែរសត្វមានសតិបញ្ញា និងប្រកបដោយ  
វិចារណញ្ញាណដូចរូបខ្ញុំទេ។

អាម៉ៅឈរសំឡក់ពួកសត្វទាំងនោះចរចា និងបញ្ចេញសកម្មភាពចិញ្ចឹមជីវភាពគ្រួសារ។ វា  
សប្បាយ និងពេញចិត្តណាស់ទើបវារៀនធ្វើការវិភាគក្នុងចិត្តថា៖

-តែនឹកៗទៅខ្ញុំ ចេះតែចង់សសើរពួកអ្នក ត្បិតតែពួកអ្នកនិងខ្ញុំ ត្រូវគេដាក់ងារថាជាសត្វគ្មាន  
វិចារណញ្ញាណសំរាប់វិចារណារកខុសត្រូវក៏ដោយ តែបើតាមខ្ញុំគិតទៅ អ្វីដែលមនុស្សលើសយើង  
នោះគឺឈ្នានីស អំនួត លោភៈឈ្មោះប្រកែកគ្នានោះឯង។

កំពុងតែសប្បាយក្នុងការកោតសសើរ ស្រាប់តែជំនោរបានបណ្តែតខ្លួនមកបបោសអង្គុលប្រាណ  
អាម៉ៅអោយកើតសេចក្តីសុខុសពីធម្មតា។

-ហា! ត្រជាក់ណាស់មានកំលាំងម៉្លេះទេ ខ្យល់អោយត្រសៀក អ្នកត្រឈៃពិតជាអ្នកមើលថែប្រកប  
ដោយព្រហ្មវិហាធម៌មែន។ ព្រះពុទ្ធចារពិតជាមិនខុសសោះ បរមសុខពិតជាផលនៃសេចក្តីល្អមែន។

ដោយព្រះកាលបានកំនត់ពេលវេលាយ៉ាងច្បាស់លាស់ អាម៉ៅពាំអណ្ដើកចេញពីដើមពោធិ៍ ដោយ ចិត្តសោកស្តាយ តែការពិតបានប្រាប់វាថា វាត្រូវតែចេញ ហើយអ្វីដែលវាចង់បាននោះមានតំលៃ ត្រឹមតែពាក្យថាសោកស្តាយតែប៉ុណ្ណោះ។ ដើម្បីបន្ទប់ទឹកចិត្តស្រណោះស្រណោកនេះ គឺមានតែ វាចារចុងក្រោយថា ៖

-ខ្ញុំចង់អោយនៅជុំវិញខ្ញុំមានអ្វីៗដូចពួកអ្នកណាស់។ តែធ្វើម្តេចទៅ បើខ្ញុំកើតមកពូជជាសត្វតើមាន សមត្ថភាពឯណានឹងចាត់ចែងរឿងនេះទៅ។ កុំថាឡើយដល់ថ្នាក់ហ្នឹង សូម្បីតែចេញវាចាទៅក៏មិន ដឹងជាមាននរណាគេស្តាប់និងធ្វើតាមដែរ។ អេ! កុំទៅគិត ទ្រាំទៅទំរាំដល់ថ្ងៃស្លាប់ ក្រែងកើត ជាតិក្រោយមានវាសនាជាងនេះ។

ក្រោយពីអស់ចិត្តពីដើមពោធិ៍ហើយអាម៉ៅក៏ពាំអណ្ដើកធ្វើដំនើរទៅផ្ទះ វាត់បណ្ដើរចេះតែលួច ញញឹមបណ្ដើរ ព្រោះវាកំពុងតែស្រមៃឃើញថា មេរបស់វានឹងមានកំលាំងជាស្បើយពីរោគាមិនខាន បន្ទាប់ពីបានស៊ីអណ្ដើក តែមិនទាន់ដល់ផ្ទះត្រឹមត្រូវផង ស្រាប់តែវាឮពេញទាំងត្រចៀកវាថា ៖

-ពុកៗអាម៉ៅពាំអណ្ដើកមកហើយ ថ្ងៃនេះពិតជាឆ្ងាញ់មិនខានឡើយ។

អាម៉ៅជ្រុះថ្លើមក្អកទន់ជង្គង់លត់ទៅដីសំដែងនូវសេចក្តីខកចិត្ត ចំនែកម្ចាស់វាមិនត្រឹមតែមិនយល់ អំពីទំហំទុក្ខរបស់អាម៉ៅទេ បែរជាមានគំនិតច្រឡំថែម គាត់ក៏ប្រញាប់តបទៅអាម៉ៅថា ៖

-ទេមិនបាច់ដល់ថ្នាក់ហ្នឹងទេអាម៉ៅឯងមិនបាច់ថ្ងាយបង្គំអញទេ។

អាម៉ៅព្រុស្រ័យស្រាវាចង់និយាយថា ៖

-អយុត្តិធម៌ណាស់ៗ ទេខ្ញុំមិនអោយទេ។

វាចង់ទុកអោយមេវាស៊ី ចំនែកម្ចាស់នៅតែគិតច្រឡំថែមទៀតថា ៖

-ទេមិនបាច់អរគុណអ្វីទេ អញទេដែលត្រូវអរគុណឯង ថ្វីត្បិតតែឯងជាសត្វ តែអញទុកដូចកូន ចៅអញ្ចឹង។

បន្ទាប់ពីបានអណ្ដើកហើយ ក្នុងគ្រួសារសែនសប្បាយចិត្តណាស់ សសើរមិនដាច់ពីគុណសម្បត្តិ អាម៉ៅ។ ការចាត់ចែងធ្វើម្ហូបរួចស្រេចបាច់ហើយ ក៏ចាប់ផ្តើមទទួលទាន។

មេមស្រលះឆេងពេលថ្ងៃត្រង់ ប្រែជាមានពពកខ្មៅដាបមួយរំពេច ធ្លៀតឱកាសព្រះអាទិត្យមិន នៅព្រះពិរុណក៏ប្រញាប់ប្រញាល់ស្រវេស្រវាបពេញសកម្មភាពគ្រប់គ្រងផែនដីភ្លាមៗដែរ មើលទៅ ដូចជាឥតក្រែងរអែងចិត្តចំពោះព្រះអាទិត្យទាល់តែសោះ ហើយទំលាក់ខ្លួនពីលើវេហាយ៉ាងសប្បាយ រីករាយមកលើផែនដី។ បរិយាកាសត្រជាក់គួរអោយចង់រស់នៅ រុក្ខជាតិភាគច្រើនញញឹមពព្រាយ តែអ្នកខ្លះនៅមិនទាន់ទុកចិត្តនៅឡើយគឺត្រឹមតែបានលួចញញឹមតែប៉ុណ្ណោះ។ ថ្វីត្បិតតែធម្មជាតិ

ពេលនេះសុទ្ធតែគួរអោយស្រលាញ់សំរាប់ជីវិតលើផែនដីក៏ពិតមែន តែសំរាប់អាម៉េហាក់ដូចជាគ្មាន  
ន័យខ្លឹមសារអ្វីទាល់តែសោះ អ្វីដែលសំខាន់សំរាប់វាពេលនេះ គឺការស្តាយស្រណោះអណ្តើកដែលវា  
គិតថាទុកអោយតែមេវាស៊ី។ កំពុងតែស្តង់ក្នុងអារម្មណ៍ ស្រាប់តែវាឮសំលេងគំហកម្មថា ៖

- មុខដូចពួកឯងសមតែស៊ីឆ្អឹងដូចឆ្អែទើបត្រូវចិត្ត។

អាម៉េហាក់ព្រើត ផ្ទៀងត្រចៀកស្តាប់កូនៗឈ្លោះប្រកែកដណ្តើមសាច់អណ្តើកគួរញ្ចើចរញ្ជាចត  
ឈប់។ ពេលនោះវាបានឮបុរសជាឪពុកបង្កើតសរសៃក ហើយស្រែកបន្តទៀតថា ៖

- ស្តីពួកឯង! ពេលស៊ីឈ្លោះគ្នាមើលតែឆ្អែ ដោយសារតែឆ្អែវាចូលចិត្តខាំគេដើម្បីអោយម្ចាស់វាចូល  
ចិត្តកោតសរសើរដើម្បីតែលាភសក្ការៈហ្នឹងហើយ ទើបសង្គមវានៅតែឆ្អែ។

ទោះបីជាឪពុកព្យាយាមហាមឃាត់យ៉ាងណាក៏ដោយ ក៏កូនៗមិនព្រមឈប់ ចេះតែតវ៉ាថាបើមិនស្នើ  
ភាពគ្នាទេពួកវាមិនសុខចិត្តឡើយ ហើយម្នាក់ៗនៅតែប្រកាន់ពាក្យថាខ្លួនត្រូវគ្រប់ៗគ្នា។ ដោយសារ  
សភាពការណ៍កាន់តែឆានតឹងទៅព្រោះហេតុគ្មានអ្នកចុះចាញ់ ទើបបុរសជាឪពុកស្រែកគំរាមថា ៖

- បើកូនៗនៅតែមិនឈប់ឈ្លោះគ្នាទៀត ពុកនឹងបញ្ជូនពួកឯងអោយទៅធ្វើកញ្ជះគេ អោយគេជេរ  
ព្រឹកជេរល្ងាចដូចឆ្អែមិនខាន។

អាម៉េហ៍យីចិត្តញ័រខ្លួនទទ្រើតស្ទើរទ្រាំពុំបាន បើតាមចិត្តខឹងចង់តែស្ទុះទៅខាំអោយរហែកមាត់ដើម្បីជា  
ការសងសឹកចំពោះពាក្យគិះដៀលដែលគួរអោយចុកឈាម។ តែដោយសំឡឹងទៅឃើញមេកំពុងជាប់  
ច្រវាក់ទើបវាគិតបន្ទូរអារម្មណ៍ថា ៖

- ណ្ហើយទ្រាំចុះ តើអោយធ្វើម្តេចទៅក្រៅពីការទ្រាំ បើទៅប្តឹងក៏តង់មិនឈ្នះគេ ព្រោះតុលាការ  
ព្រះរាជអាជ្ញា មេធាវីឬអ្នកធ្វើការគ្រប់ជាន់ថ្នាក់សុទ្ធតែជាមនុស្ស។ ហះៗៗ! បើនិយាយថាគេកាត់  
អោយឆ្អែឈ្នះមនុស្ស ដូចជារឿងដែលគួរអោយអស់សំណើច។ យី! ថ្ងៃនេះម្តេចក៏ម្ចាស់ខ្ញុំមិនអោយ  
បាយខ្ញុំស៊ីអញ្ចឹង?

- កុំជះអោយឆ្អែស៊ីវាមិនដែលបានសាច់លក់ទេ។

- ពុកមើលបងប្រុសចុះ ដើម្បីចង់ឈ្នះនាំរឿងហេតុដល់ឆ្អែ ពេលនេះសូម្បីតែឆ្អឹងនិងបាយផ្លូវក៏គាត់  
មិនអោយវាស៊ីដែរ។

បងប្រុសលើកវែកវាយក្បាលបួនឮផែស បួនទ្រហោយំនឿលលើគ្រែធាក់បានឆ្នាំងបែកខ្ចាយ។ អា  
ម៉េសប្បាយចិត្តណាស់ព្រោះវាឃើញសាច់អណ្តើកធ្លាក់មកដី វាក៏ស្ទុះទៅរឹង តែវាមិនទាន់នឹងបាន  
ស្គាល់ក្លិនផង សំលេងខ្មរស្ទើរបែកក្រដាសត្រចៀកបានបន្តិចឡើង។

- ឆ្អែ!

អាម៉ៅខឹងឆេវទ្រាំលែងបាន វាក៏ស្រែករូសៗមិនឈប់ហើយខ្លាំងឡើងៗ។ បុរសជាម្ចាស់ដឹងថាអាម៉ៅ  
ប្រាជកជាចង់តវ៉ាទើបគាត់ពោលចំអកថា ៖

- គួរអោយស្តាយណាស់ដោយឯងជាឆ្កែ ព្រះជាម្ចាស់ ទេវតា ព្រះឥន្ទ្រ ព្រះព្រហ្មបង្កើតឯងមក  
សំរាប់តែបំរើអញតែប៉ុណ្ណោះ។ ឬមួយឯងចង់ធ្វើបដិវត្តន៍? បើអញឯងមើលទៅក្រោយមើល!

អាម៉ៅក្រលេកមើលទៅក្រោយ វាស្រយុតចិត្តណាស់នៅពេលដែលវាឃើញកាំបិត ដាវ ស្នា  
ដែលជាគ្រឿងសំរាប់ប្រល័យ ហើយរបស់ទាំងនោះវាគ្មានសមត្ថភាពប្រើទាល់តែសោះ វាដាក់មុខ  
ចុះបង្ហូរទឹកភ្នែកហើយដើរទៅរកមេដោយក្តីអស់សង្ឃឹម ទៅដល់មុខមេ មេកំពុងតែអណ្តើតអណ្តក  
ស្ទើរតែរកខ្យល់ដកដង្ហើមពុំបាន។ អាម៉ៅខ្លោចចិត្តអាណិតមេវាណាស់ វាក្រាបពីមុខមេទាំងចុក  
ឈាម មួយសន្ទុះក្រោយមក ដោយទឹកចិត្តអាណិតមេវាក៏បែកគំនិតថា អោយម្ចាស់វាយកទៅពេទ្យ  
វាក៏ស្ទុះទៅភ្លាមដោយអារម្មណ៍មិននៅក្នុងខ្លួន វាលើកជើងមុខដាក់លើគ្រែមិនទាន់ស្រួលបួលផង  
ស្រាប់តែវាឮសំលេងសង្កៀតធ្មេញស្ទើរចាក់ថា ៖

- ឆ្កែ!

សំលេងស្រែកឮដល់ត្រចៀកអាម៉ៅកាលណា អង្រែបុកគ្រឿងក៏មកដល់ក្បាលវាកាលនោះដែរ។

- បុណ្យមិនទាន់ដល់ទេអាវ៉ា ថយចេញភ្លាមអញស្តុយក្តិនឯងណាស់ មើលចុះជើងឯងសុទ្ធតែដី  
ប្រយ័ត្នប្រលាក់ត្រែអញនែ! បើឯងចង់ឡើងលើគ្រែ ម្តេចមិនកើតក្នុងត្រកូលមនុស្សទៅអាពុជខ្មៅ!  
អាម៉ៅឆ្កែតចិត្តដើរទៅរកមេដោយអស់សង្ឃឹមម្តងទៀត ទៅដល់ជិតមេនៅពីក្រោយខ្នងវាស្រាប់តែឮ  
សំលេងច្រឹង! ផែស! ការប្រតាយប្រតប់បានកើតឡើងជាសង្គ្រាមស៊ីវិលមួយ លែងស្គាល់ពាក្យថា  
បងប្អូន។ គ្រែចាក់ជើងដួលប្រាវធ្វើអោយបាស់ជើងបាស់ដៃមានរបួសឈាមរលាក់រាងៗខ្លួន ដោយ  
សារឪពុកយាត់កំញ៉ោញខ្លាំង អំពើហិង្សាត្រូវបានប្តូរជាការចរចារិញ តែការចរចានៅតែគ្មាន  
ប្រយោជន៍សំរាប់ដោះស្រាយទំនាស់សោះ ហើយម្នាក់ៗនៅតែអះអាងថាខ្លួនត្រូវដដែល ប្រកាន់មាំ  
នូវគោលជំហរដាច់ណាត់។ ឪពុកអស់មធ្យោបាយក៏នឹកឃើញការវិនិច្ឆ័យមួយដែលសង្ឃឹមថាកូនៗ  
អាចទទួលបាន គាត់ក៏ប្រាប់ថា ៖

- កូនៗស្តាប់ឱ្យ បើកុំតែអាម៉ៅវារកអណ្តើកមកអោយកូនស៊ី ក៏គ្មានរឿងបែបនេះដែរ ពិសេសជំលោះ  
នេះកើតឡើងដោយសារស៊ីមិនឆ្អែត មធ្យោបាយមានតែមួយគឺសំលាប់អាម៉ៅយកសាច់អោយកូនស៊ី  
អោយបានឆ្អែត។

អាម៉ៅភ្ញាក់ព្រើត ភាពភ័យរន្ធត់ក៏កើតមានឡើង អាម៉ៅរត់ចុះរត់ឡើងជុំវិញមេ ហើយចេះតែធ្លៀត  
ឱកាសខាំច្រវាក់ តែអនិច្ចារ្យមិនអាចដាច់បានទេ។ ម្ចាស់វាចេះតែដេញវាយផងកាប់ផងត្រូវខ្លះ

ខុសខ្លះធ្វើអោយរបួសឈាមហូររលាក់ប្រលាក់រដិបរដុបស្ទើរគ្រប់ទីកន្លែង ដោយទ្រាំពុំបាននឹងការឈឺចាប់ ម្យ៉ាងគិតថាមេវាកំពុងតែមានជំងឺក្នុងខ្លួនពោរពេញទៅដោយមេរោគប្រហែលជាម្ចាស់វាលើកលែងមិនសំលាប់ទេ វាក៏រត់បាត់ទៅធ្វើអោយគ្រួសារម្ចាស់ឆ្កែខឹងខ្លាំងណាស់ ហើយក៏សំលាប់មេវាចោលជំនួសអាម៉ៅទៅ។ មេមនោវត្ថុភ្លេងហាក់ដូចជាកំពុងជួយលាក់កំបាំងរឿងនេះមិនអោយអ្នកផងដឹង ដើម្បីជាការដាក់ទារុណកម្មចំពោះអាម៉ៅអញ្ចឹង។ ពេលនេះបុរសម្ចាស់ឆ្កែកំពុងតែពន្លាត់ស្បែកមេអាម៉ៅ ឯកូនៗនាំគ្នាដួសទឹកភ្លៀងលាងឈាម។

ចំនែកមេភូមិដោយពួងដំណឹងល្អៗថាប្រុសចោរម្នាក់នឹងចូលធ្វើសកម្មភាពឆាប់ៗនេះ គាត់ក៏រៀងចូលមកមើលមេអាម៉ៅទាំងភ្លៀង ដោយមានគំនិតថាប្រែប្រួលបានជាស្បើយនឹងបាននាំហ្វូងឆ្កែការពារភូមិប្រឆាំងសត្រូវ។ នៅពេលប្រទះឃើញរឿងដែលប្លែកពីគោលបំនង គាត់មិនត្រឹមតែមិនស្តាយស្រណោះប៉ុណ្ណោះទេ គាត់ស្រាប់តែស្រក់ទឹកមាត់ឆេវហើយធ្វើជាក្រែកថា៖

-អាំ! លោកបងម្តេចក៏ធ្វើយ៉ាងនេះ ប្រជាជនភូមិយើង ឬប្រជាជនភូមិដទៃនៅក្នុងឃុំប្រាកដជាមិនព្រមទេ ខ្ញុំជឿថាប្រាកដជាមានរឿងច្របូកច្របល់ ព្រោះទាំងមនុស្សទាំងឆ្កែនៅគ្រប់ភូមិសុទ្ធតែដឹងថា មានតែអាម៉ៅនិងមេវាទេ ដែលអាចធ្វើអោយឃុំយើងមានសន្តិភាព។

ម្ចាស់ឆ្កែដើរមកជិតមេភូមិហើយឱ្យបស្ចាគៗថា :

-លោកបងអញ្ជោះទៅចុះចាំខ្ញុំអោយពាក់កណ្តាល ថ្ងៃស្អែកពេលមានឆ្កែមកតវ៉ាយ៉ាងហោចណាស់ក៏មានងាប់ពីដប់ទៅហាសិបក្បាលដែរ នៅពេលនោះបងចង់ស្រវឹងបួនដប់ដងក៏មិនអស់ដែរ។

-ខ្ញុំខ្លាចតែអ្នកស្រុកមិនសុខចិត្ត។

-លោកបងស្រេចតែខ្ញុំ បងចាំតែបោះត្រាលើលិខិតបញ្ជាក់ទៅបានហើយ។

ក្រោយពេលចរចាត្រូវគ្នាហើយ មេភូមិនិងម្ចាស់ឆ្កែបាននាំគ្នាផឹកស្រាភ្លែមសាច់ឆ្កែយ៉ាងសប្បាយរីករាយ។

ថ្ងៃឯពីអាម៉ៅពេលវាដឹងថាមេវាស្លាប់ហើយ វាក៏រត់រកអ្នកស្រុកអោយជួយពេញទាំងឃុំ តែអ្នកស្រុកគេមិនចេះស្តាប់ភាសាសត្វទេក៏ចេះតែធ្វើជាមិនដឹងមិនឮទៅ ហើយអ្នកខ្លះថែមទាំងស្រែកបញ្ជូនទៀតផង។ មានតែឆ្កែដូចគ្នាទេដែលយល់ចិត្តអាម៉ៅ រឿងរ៉ាវអាម៉ៅធ្វើអោយផ្តើរឆ្កែពេញទាំងឃុំអ្នកស្រុកខ្លះឆ្ងល់ខ្លាំងណាស់ក៏ប្រមូលគ្នាមកផ្ទះអាម៉ៅ មកដល់ផ្ទះអាម៉ៅពួកគេបានឃើញលោកមេឃុំប្រធានភូមិត្រប់ភូមិក្នុងឃុំនៅផ្ទះម្ចាស់ឆ្កែរួចជាស្រេច។ ពួកគេសួរដេញដោលរកហេតុផលដែលធ្វើអោយឆ្កែជ្រុលច្របល់ មេភូមិក៏ហូចឆ្លើយក្លាមថា៖

-អាម៉ៅវាឆ្កួតហើយ

ឆ្កែទាំងអស់លួសដីមេភូមិ ពួកវាលូអោយទ្រហឹង ពួកវាចង់ស្រែកថាមិនសុខចិត្តទេ ចំណែកអ្នកភូមិ មិនបានចាប់អារម្មណ៍នឹងសំលេងលូរបស់ឆ្កែទេ ហើយពួកគាត់ក៏មិនចង់ជឿសំដីរបស់មេឃុំដែរ តែ មិនដឹងធ្វើដូចម្តេច ព្រោះគ្មានសំដីណាចេញពីមាត់នរណា ដែលខុសពីសំដីរបស់មេភូមិសំរាប់ពួក គាត់ស្តាប់ឡើយទើបពួកគាត់បានត្រឹមតែជឿទាំងមិនអស់ចិត្តប៉ុណ្ណោះ។

-មើលចុះនោះជាផ្លូវរបស់មេវា ខ្ញុំស្តាយមេវាណាស់មិនគួរអាម៉ៅខាំអោយស្លាប់សោះ បងប្អូនជួយ មើលបានឆ្នាំងរបស់ខ្ញុំ កូនរបស់ខ្ញុំឈាមពេញខ្លួនគឺសុទ្ធតែដោយសារវាខាំទាំងអស់។

អំនះអំនាងដីប៊ុនប្រសប់របស់ម្ចាស់ឆ្កែ បានធ្វើអោយអ្នកស្រុកជឿស្តង តែឆ្កែទាំងអស់មិនសុខចិត្ត ឡើយពួកគេនៅតែព្រុសនៅតែលូលូទ្រហឹងដើម្បីសំដែងនូវការមិនពេញចិត្ត ពួកវារត់ស្រែកជុំវិញ មេភូមិ ជុំវិញម្ចាស់ឆ្កែ មើលទៅពួកគេហាក់ដូចជាចង់ចង្កុលមុខបូកអាក្រាតអំពើឃោរឃៅរបស់ អ្នកទាំងពីរ។ ដោយមិននឹកស្មានថាមេភូមិនិងម្ចាស់ឆ្កែពិសពុលហួសនិស្ស័យ ធ្វើអោយពួកគេភ្លេច ខ្លួនទៅកែរជនអន្ទពាលរហូតដល់ពួកនោះត្រវែញសំនាញ់ចាប់បានពួកគេប្រាំក្បាល តែក្នុងនោះគ្មាន អាម៉ៅទេ។ ម្ចាស់ឆ្កែមិនដឹងថាឆ្កែចេះស្តាប់ភាសាមនុស្សឬក៏អត់ទេ តែគាត់នៅតែតំរាមហ្វូងឆ្កែថា ៖

-បើពួកវាហ៊ានចូលអញនឹងសំលាប់ឆ្កែទាំងប្រាំនេះចោល។

ពួកដូច្នោះឆ្កែទាំងអស់ក៏ដកថយ ត្បិតតែហ្វូងឆ្កែដកថយមែនតែពួកគេក៏មិនទៅណាដែរ មេភូមិខឹងខ្លាំង ណាស់គាត់ស្រែកបញ្ជាភ្លាម ៖

-បងប្អូនអ្នកស្រុកសំលាប់ឆ្កែភ្លាមទៅ។

អ្នកស្រុកនៅឃ្លាមិនព្រមធ្វើតាមបញ្ជាមេភូមិឡើយ ពេលនោះម្ចាស់ឆ្កែរត់ចូលក្នុងផ្ទះភ្លាម។ ចេញ មកវិញបានផុតប្រេងមួយក៏លើកជះទៅលើហ្វូងឆ្កែ ហ្វូងឆ្កែដឹងថាចំនុចគ្រោះថ្នាក់មកដល់ហើយពួក គេក៏ស្ទុះសំដៅទៅខាំម្ចាស់ឆ្កែ ម្ចាស់ឆ្កែភ័យណាស់ក៏ស្រែកស្ទែនថា ៖

-កើបភ្លើងក្នុងជើងក្រានជះភ្លាមទៅ! ឆ្កែឆ្កួតទាំងអស់ហើយបើមិនអញ្ចឹងទេវានឹងខាំអ្នកទាំងអស់គ្នា មិនខាន។

អណ្តាតភ្លើងបានក្លាយជាស្ទួនអគ្គីចំពោះមុខមេភូមិនិងម្ចាស់ឆ្កែ ព្រមទាំងអ្នកដទៃជាច្រើននាក់ទៀត ផងដែរ។ ស្នាមញញឹមរបស់មេភូមិនិងម្ចាស់ឆ្កែបានក្លាយជាគ្រឿងចំអកចំពោះមុខពុះឈាមដែល ឆេះខ្លោចរបស់ហ្វូងឆ្កែ។ សំលេងស្រែកទ្រហោបង្ហាញការឈឺចាប់ បានបង្កើតទៅជាបរិយាកាសគួរ អោយសង្វេគចំពោះអារម្មណ៍អ្នកស្រុកទូទៅ តែវាបានក្លាយទៅជាកំលាំងចិត្តដ៏មានអនុភាពសំរាប់ មេភូមិនិងម្ចាស់ឆ្កែ ពួកគេឈរញញឹមបានយ៉ាងស្រស់។ នៅពេលហ្វូងឆ្កែស្តាប់ខ្លះនិងមួយភាគទៀត រត់ខ្ចាត់ខ្ចាយអស់ មេភូមិបានធ្វើលិខិតបញ្ជាក់មួយដែលមានហត្ថលេខាមិនពេញចិត្តពេញថ្លើម



របស់ប្រជាជននិងត្រារបស់មេឃុំដោយកំណត់ថាអាម៉ៅជាឆ្កែឆ្កួត ហើយឆ្កែដែលស្លាប់ទាំងអស់សុទ្ធ  
តែអាម៉ៅខាំអោយឆ្កួត។ ពេលនេះអាម៉ៅមិនទាន់ស្លាប់ទេ យើងត្រូវរកវិធីសំលាប់វាអោយបាន។  
អ្នកស្រុកបាននាំគ្នាយកខ្មោចឆ្កែជាច្រើនចងក ហើយរីកឡើងលើរតផ្ទះ។ អាម៉ៅដើរសំដៅផ្ទះនោះ  
ដោយភ្នែកសំលឹងហ្នឹងឆ្កែដែលត្រូវតេព្យូរកដោយទឹកមុខក្រៀមក្រំ បន្ទាប់មកវាសំលឹងទៅហ្នឹង  
មនុស្សមិនដាក់ភ្នែក ហើយជើងរបស់វាចេះតែដើរទៅរកមេវាឥតឈប់ ទោះបីអ្នកស្រុកបានលើក  
អារុជដំឃោរយោមកវាយប្រហាលើវាឥតដាច់ក៏ដោយ។ មាត់វាមិនព្រមស្រែក ទឹកភ្នែកវាក៏មិនព្រម  
ហូរ ឯជើងរបស់វាក៏មិនព្រមឈប់ដែរ។ អាម៉ៅក្រាបនៅលើផ្ទះមេវាយ៉ាងស្ងៀមស្ងាត់ក្នុងខណៈពេល  
ដែលដំបងយ៉ាងប្រសេចប្រសាចកំពុងសំពងលើរាងកាយវា។ មួយសន្ទុះក្រោយមកគេក៏ស្លាប់ទាំង  
កែវភ្នែកដិតជាប់នូវវិប្បដិសារីយ៉ាងឈឺចាប់។

ក្រោយពីរឿងហេតុបានចប់សព្វគ្រប់អស់អ្នកស្រុកយល់ថា គ្បិតតែឆ្កែទាំងនោះឆ្កួតមែនតែយ៉ាង  
ហោចណាស់ពីមុនមក ពួកគេមានគុណសម្បត្តិក្នុងភូមិច្រើនណាស់ ដូច្នោះគួរតែរកកន្លែងល្អកប់សព  
ឆ្កែអោយបានស្រួលបូល។ តែម្ចាស់ឆ្កែនិងមេភូមិបែរជាមានគំនិតថា ដោយសារតែរឿងឆ្កែ ក្នុងភូមិ  
បានជួបគ្រោះចង្រៃច្រើនណាស់ ដូច្នោះគួរតែយកសាច់ឆ្កែទាំងនេះជប់លៀងអោយជ្រះចង្រៃម្តង។  
មើលឃើញថាយោបល់ខាងលើសមហេតុសមផលអ្នកស្រុកក៏យល់ព្រម។

សាច់ឆ្កែឆាញ់ណាស់ ពិសេសមេភូមិ ម្ចាស់ឆ្កែនិងក្រុមចោរសុទ្ធតែគិតថាលាភកំពុងតែជាន់លើ  
សំណាងហើយ។

-លោកបងសូម្បីតែទេវតាក៏ចង់សោយសាច់ឆ្កែដែរ ដឹងថាឆ្កែស្លាប់ដោយសារភ្លើងទេវតាយាត់មេឃ  
មិនអោយភ្លៀងតាំងពីពេលអ្នកស្រុកមកម៉្លេះ។

-លោកមេភូមិ ទោះជាទេវតាមិនជួយក៏គ្មានបញ្ហាដែរ។ បងគិតទៅមើល កាំបិត លំពែង ដាវនិង  
អ្វីៗជាច្រើនទៀតសុទ្ធតែនៅលើដៃមនុស្សនរណាហ៊ានមិនស្តាប់យើងហះៗៗ!

រំពេចនោះ ឆ្កឹងឆ្កែ រោមឆ្កែ និងសារពាង្គកាយទាំងអស់នៃឆ្កែបានក្លាយជាមាសយ៉ាងគ្រិស្តឆ្មៅ។ ការ  
ប្រតាយប្រតប់ដណ្តើមមាសគ្នាធ្វើអោយមានមនុស្សស្លាប់រាយដូចកណ្តាប់ស្រូវ។ នៅសល់តែក្រុម  
ចោរ មេភូមិ ម្ចាស់ឆ្កែដែលមានឱកាសស្រែកទ្រហោសប្បាយចិត្តនឹងមាសដ៏ច្រើនមហិមា។ មិនដឹង  
ហេតុអ្វីមាសទាំងនោះបានក្លាយជាលាមកឆ្កែទាំងអស់មួយពព្រិចភ្នែក ធ្វើអោយអ្នកទាំងអស់ខកចិត្ត  
សោកស្តាយ ស្ទុនល្វីល្វើលែងដឹងអ្វីទាំងអស់ ក៏ចេះតែស្រែកដដែលៗថា អាម៉ៅឆ្កែឆ្កួតៗរហូតទៅ។  
បន្ទាប់ពីអ្នកភូមិស្លាប់អស់ទៅ ទឹកដី ទ្រព្យសម្បត្តិគ្រប់បែបយ៉ាងត្រូវអ្នកភូមិជិតខាងពុះច្រៀក  
ដណ្តើមគ្នាអស់។

ព្រះសូរិយាថ្ងៃថ្មី ដោយហេហមពីសំណាក់ព្រះពាយនិងនភាល័យព្រមទាំងប្រព័ន្ធទាក់ទងគ្នាគ្រប់  
បែបយ៉ាង ធ្វើអោយព្រះអាទិត្យបាត់បង់នូវភាពឯកានៀយហត់ បែរជាមកសប្បាយចិត្តក្នុងការ  
គ្រប់គ្រងផែនដី។ ការបែងចែកពន្លឺក៏ចំទិសដៅហើយសមល្មមនឹងតំរូវការរបស់អ្នកនៅក្រោមការ  
គ្រប់គ្រងរបស់ខ្លួន។ ភាពរុងរឿងចំពោះអ្នកភូមិថ្មីបានកើតឡើងឥតឈប់ឈរ ជាហេតុធ្វើអោយពួក  
គេនឹករលឹកចំពោះផ្ទៃដែលស្លាប់ទៅយ៉ាងខ្លាំងពិសេសចំពោះអាម៉េរិកនិងមេរបស់វា។  
ដើម្បីជាកិច្ចតបស្នងសងគុណ អ្នកភូមិបានដើរប្រមូលឆ្អឹងផ្លែទាំងអស់មកកប់នៅទីខ្ពស់មួយដោយ  
ដាំដើមពោធិ៍ពីលើហើយអោយឈ្មោះថា « វិរបុរសមាសម៉ៅ » ហើយទុកជាសក្ការៈតទៅ។